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 ترجمة الأمانة العامة للاتحاد البرلماني العربي

 للاتحاد البرلماني الدولي 140الـ الجمعية العامة 
  2019نيسان/أبريل  10-6الدوحة )قطر(،        

 
 
 

 

 الدولي البرلماني للاتحاد الأخيرة المتخصصة الاجتماعات عن تقارير
 الاتفاق العالمي للهجرة اعتماد ما قبلفي الفترة مؤتمر برلماني حول الهجرة ( h( )ح)

 

 2018 كانون الأول/ديسمبر  7و 6 المملكة المغربية، ،الرباط
 

في مواجهة الفرص، والتحديات، والنتائج المتعلقة بالهجرة، وبعد عام ونصف من النقاشات والمشاورات، اجتمعت 
ويأخذ الاتفاق في . الهجرة الآمنة والمنظمة والمنتظمةعتماد الاتفاق العالمي من أجل حكومات العالم في مراكش لا

 الاعتبار المخاوف ووجهات نظر بلدان المنشأ، والعبور، والمقصد، وكذلك المهاجرين أنفسهم.
 

الهجرة الآمنة  أجل الاتفاق العالمي منوفي هذه المناسبة ومن أجل تسليط الضوء على مساهمة البرلمانات في تنفيذ 
كانون   7و 6، نظم الاتحاد البرلماني الدولي وبرلمان المملكة المغربية مؤتمراً برلمانياً، انعقد في والمنظمة والمنتظمة

 يراً من البرلمانيين الذين يمثلونمشاركاً، وشملوا عدداً كب 220وحضر المؤتمر  الأول/ديسمبر في الرباط )المملكة المغربية(.
 وطنياً وإقليمياً. برلماناً  50

 

المؤتمر يومين  برنامجشمل و  ورئيس الاتحاد البرلماني الدولي. ةالمغربيفي المملكة وافتتح المؤتمر رؤساء الغرفتين في البرلمان 
الجلسات التفاعلية. وفي استنتاجات السيد خوسيه إيغنازيو ايشانيز، مقرر المؤتمر وعضو من متضمناً عدد من العمل 

 مناقشتها في المؤتمر. تاسباني، استعرض النقاط الرئيسية التي تمبرلمان 
 

عن سياسات وساهم تنوع المتحدثين في إثراء النقاشات التي مهدت الطريق إلى مشاركة البرلمانيين في تقديم لمحة عامة 
الاتفاق  ملموسة لتنفيذالهجرة في بلدانهم وتبادل ممارسات البرلمانات الجيدة، مع السعي إلى تطوير استراتيجيات 

 .وتحويله إلى قوانينالعالمي 
 

وفي اختتام الاجتماع، اعتمد البرلمانيون إعلاناً ختامياً حيث تعهدوا أن يصيغوا "خطة عمل برلمانية للهجرة" وتنفيذها، 
ويعتبر الإعلان الختامي تأكيداً  ، من أجل الوفاء بالالتزامات الواردة في الاتفاق العالمي.2019بحلول نهاية العام 

لالتزام البرلمانيين في جعل الهجرة "خياراً" وليس "ضرورة"، وذلك عبر إجراءات تحارب الهجرة القسرية، بما فيها الفقر 
   الشديد وسوء الحوكمة.
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 المملكة المغربية           الاتحاد البرلماني الدولي    
 البرلمان          

 
 اعتماد الاتفاق العالمي بمناسبةالاجتماع البرلماني 

 الهجرة الآمنة والمنظمة والمنتظمةمن أجل  
 بشراكة ما بين الاتحاد البرلماني الدولي والبرلمان في المملكة المغربية نظُّم

 

 ، الرباط )المملكة المغربية(2018كانون الأول/ ديسمبر   6-7
 الختاميالإعلان 

 
العالم، اجتمعنا في الرباط، وبدعوة من البرلمان في المملكة المغربية، نلتزم جميع أنحاء نحن، البرلمانيون من  .1

الهجرة الآمنة والمنظمة من أجل  الاتفاق العالميباستخدام قوتنا على أكمل وجه للمساعدة في تنفيذ 
 كانون الأول/ديسمبر من هذا العام.  11و 10سيتم اعتماده رسمياً في مراكش، بتاريخ  ،والمنتظمة

 
المؤتمر  ، هذاالاتحاد البرلماني الدولي معشراكة لباتنظيمه،  لىنعبر عن امتناننا للبرلمان في المملكة المغربية عو  .2

فيما يتعلق بتنفيذ سياساتها حول ونثني على جهود المملكة المغربية، حول الهجرة، ولاستضافتنا في الرباط. 
الهجرة وكذلك للمبادرات المتخذة في الأساس عبر تقديم منبر إلى المجتمع الدولي للنقاش والتفاعل حول 

 تي ستنعقد في مراكش.تماعات التي انعقدت في الرباط والالممارسات الجيدة كالاج
 

إدراج منظور برلماني في لي في السنتين الماضيتين عبر اه الاتحاد البرلماني الدو نعترف بالدور المحوري الذي أد  و  .3
وفي هذا الصدد،  يتضمنها الاتفاق، وصياغتها. هدفاً، 23النقاشات والمشاورات التي أفضت إلى تحديد 

، القرار تحت 2018 نرحب باعتماد البرلمانات الأعضاء في الاتحاد البرلماني الدولي، في تشرين الأول/أكتوبر
لتعاون البرلماني في مجال الهجرة وإدارة الهجرة في ضوء اعتماد الاتفاق العالمي من أجل الهجرة تعزيز اعنوان 

 .الآمنة والمنظمة والمنتظمة
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برلمانيين، نحن على يقين أن الاتفاق العالمي يوفر إطار عمل قوياً لعمل متضافر من أجل ضمان وبصفتنا  .4
الاتفاق العالمي مهماً لجميع الناس والبلدان، كجزء من أهداف  ويعتبر .منتظمةظمة و ومنالهجرة آمنة أن 

 ، من حيث أصبحت الهجرة ظاهرة عالمية.2030التنمية المستدامة للعام 
 

ونحن نؤمن بشدة أنه في الرسالة الأساسية للاتفاق العالمي، انتهى وقت الصوامع وسياسات الهجرة الوطنية  .5
استراتيجيات منظمة ومتناغمة أكثر للتدخلات محددة  للهجرة شاملالنهج التطلب اتباع وي المنعزلة.

لذلك، سنعمل من أجل تعزيز التعاون البرلماني الدولي إن التعاون الدولي أساسي لهذه الغاية.  الأهداف.
لتسهيل تناغم الاستراتيجيات، وتبادل الممارسات الجيدة، وتنفيذ الأحكام المتعددة الأطراف، ومن أجل 

تنفيذ  كي نستطيع معاً تطوير الشراكات مع المعنيين الآخرين، بما فيها المجتمع المدني، والمنظمات الدولية،  
 المي، بشكل فعال.الاتفاق الع

 
وتعتبر مسألة  الهجرة، أساساً، عبر منظور أمني.في نظر يتم الل ذلك، نحن نؤمن أنه من المهم ألا وبفع .6

ويتطلب ذلك تطوير القدرات  حقوق الإنسان التي تدعو إلى اتباع نهج حكومي وبرلماني شامل تطوراً.
تكون متزامنة مع الواقع  المؤسسية أو تنقيحها وتطوير سياسات، على الصعيد الوطني، ملائمة للهجرة

هذه السياسات، عندما تكون  وضعوكبرلمانيين، نحتاج إلى المطالبة بالاجتماعي، والاقتصادي، والبيئي. 
ويبغي على الاتحاد البرلماني الدولي والمهاجرين في وضعها. شاركة المواطنين غير متوفرة، وتنفيذها وبضمان م

والمجتمع الدولي أن يساعدا هذه البرلمانات التي تنقصها حالياً القدرات من أجل مراقبة تنفيذ هذه 
 السياسات.

 
مع الاعتراف بالمساهمة بالغة الأهمية التي يمكن للبرلمانات تأديتها والتي ينبغي عليها اتباعها من أجل تنفيذ و  .7

جرة منظمة بشكل وبمضاعفة جهودنا من أجل ضمان أن الهالاتفاق العالمي، نلتزم بإظهار قيادتنا السياسية 
 لكرامة الإنسانية، لا سيما عبر:سليم، مع احترام ا

 
 معاهدات حقوق الإنسان الدولية التصديق على  من خلال لمهاجرين، خاصة أولئك المستضعفين،حماية ا

استخدام الأدوات البرلمانية لمساءلة حكوماتنا على ، و واتفاقيات منظمة العمل الدولية وتنفيذها ذات الصلة
 أعمالها وتقاعسها عن دعم هذه الحقوق؛
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  القصص القائمة على الأدلة والسياسات المقدمة لآراء متوازنة حول الهجرة التي تعزز التفاهم والاحترام تعزيز
المتبادلين بين المهاجرين والمجتمع المضيف، كمسؤولية ذات اتجاهين، وكذلك دمج المهاجرين في المجتمع؛ 

واستخدامها؛ كما أنه يتطلب أن ويتطلب هذا التعزيز أن نشدد على أن يتم جمع بيانات دقيقة وتفصيلية 
نضمن أن التشريع الملائم في مكانه من أجل معاقبة رهاب الأجانب، والعنصرية، والتعصب، وأشكال 

 لنجدة عندما تحصل حالات الاعتداء؛ أخرى من التمييز وطلب ا
 

  الهجرة القسرية، بما فيها الفقر  التصدي للعوامل المؤدية إلىجعل الهجرة "خياراً" وليس "ضرورة"، وذلك عبر
بالبشر؛ ، وتغير المناخ، والعمل معاً من أجل التصدي بفعالية لتهريب المهاجرين والاتجار الشديد وسوء الحوكمة

 "اختيار"الهجرة المنتظمة وبالتالي، توسيع مجال ب ذلك العمل من أجل تعزيز سبل وعلى النحو المماثل، يتطل
 بل أفضل، في مكان آخر؛المهاجرين، سعياً لمستق

 
نحن نلتزم بالعمل ضمن البرلمانات من أجل وضع "خطة عمل برلمانية للهجرة" وتنفيذها، بحلول نهاية العام و  .8

في تشرين الأول/أكتوبر  ،قرار الاتحاد البرلماني الدولي فيمن أجل الوفاء بالالتزامات الواردة  2019
ن حقوق الإنسان ، المذكور أعلاه، وفي الاتفاق العالمي، وكذلك في التزامات الدولة بموجب قانو 2018

كما نلتزم بالمساهمة في   .2021في العام  عن التقدم المحرزالاتحاد البرلماني الدولي إبلاغ الدولي ومن أجل 
ه في الاتفاق العالمي، بغية مناقشة التقدم المحرز وتبادله فيما منتدى استعراض الهجرة الدولية، المشار إلي

ودمج الأهداف المحددة في الاتفاق العالمي، ضمن جهودنا يتعلق بتنفيذ جميع جوانب الاتفاق العالمي، 
  .2030الرامية إلى تحقيق أهداف التنمية المستدامة للعام 
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Reports on recent IPU specialized meetings 

 
 

(h) Parliamentary Conference on Migration in the lead-up to the  
adoption of the Global Compact for Migration 

 
Rabat, Morocco, 6 and 7 December 2018 

 
 

 

Faced with the opportunities, challenges and consequences of migration, after one and 
a half years of discussions and negotiations, the governments of the world gathered in 
Marrakesh to adopt the Global Compact for Safe, Orderly and Regular Migration. The 
Compact takes into account the concerns and points of view of the countries of origin, 
transit and destination, as well as of the migrants themselves.  
 

On this occasion and to highlight the contribution of parliaments in implementing the 
Global Compact, the Inter-Parliamentary Union (IPU) and the Parliament of Morocco 
organized a parliamentary conference held on 6 and 7 December in Rabat (Morocco). 
The Conference was attended by 220 participants, among whom there was a significant 
number of parliamentarians representing 50 national and regional parliaments.  
 

The Conference was opened by the Speakers of both Chambers of the Moroccan 
Parliament and the President of the IPU. The Conference programme covered two days 
of work with a number of interactive sessions. In his conclusions, the Conference 
Rapporteur, Mr. José Ignacio Echániz, a Spanish MP, reviewed the key points discussed 
at the Conference.   
 

The diversity of the interveners contributed to enriching discussions which paved the 
way for the participating parliamentarians to give an overview of their respective 
countries’ migration policies and share their parliaments’ good practices with the aim to 
develop concrete strategies for implementing the Global Compact and translating it into 
laws.  
 

In closing the meeting, the parliamentarians adopted a final declaration where they 
pledged to draft and implement by the end of 2019 a "parliamentary plan of action for 
migration" to operationalize the commitments contained in the Global Compact. The final 
declaration is a confirmation of the parliamentarians’ commitment to make migration a 
"choice" and not a "necessity" through measures that will fight the causes of forced 
migration, including extreme poverty and poor governance.  
 

 
 
 

https://www.ipu.org/event/parliamentary-conference-migration-in-lead-up-adoption-global-compact-migration/programmes/by-day
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Kingdom of Morocco 

Parliament 
 

 

Parliamentary Meeting on occasion of the Adoption of the Global 
Compact for Safe, Orderly and Regular Migration 

 

Organized jointly by the Inter-Parliamentary Union and the Parliament of 
the Kingdom of Morocco 

 

6 - 7 December 2018, Rabat (Morocco) 

 
Final declaration 

 
 
1. We, parliamentarians from around the world, gathered in Rabat, at the invitation of the 

Parliament of the Kingdom of Morocco, commit ourselves to using our power fully to  help 
implement the Global Compact on Safe, Orderly and Regular Migration, which will be 
formally adopted in Marrakech on 10 and 11 December this year. 

 
2.  We express our appreciation to the Parliament of the Kingdom of Morocco for organising, 

together with the Inter Parliamentary Union, this parliamentary conference on migration and 
for hosting us in Rabat. We commend the efforts of the Kingdom of Morocco with regard to 
the implementation of its migratory policy as well as for initiatives taken namely by offering to 
the international community a platform for discussion and interaction on good practices such 
as the meetings in Rabat and the upcoming on in Marrakech.     

 
3. We recognize the pivotal role that the Inter-Parliamentary Union (IPU) has played in the last 

two years in bringing a parliamentary perspective to the discussions and negotiations that 
led to the identification and formulation of the 23 objectives contained in the Global 
Compact. We welcome in this regard the adoption by IPU Member Parliaments in October 
2018 of the resolution entitled Strengthening inter-parliamentary cooperation on migration 
and migration governance in view of the adoption of the Global Compact for Safe, Orderly 
and Regular Migration.  

 
4. As parliamentarians, we are convinced that the Global Compact provides a strong 

framework for concerted action to help ensure that migration becomes safe, orderly and 
regular.  The Global Compact is relevant to all people and countries, as part of the 2030 
Sustainable Development Goals, in so far as migration has become a global phenomenon.  

 
5. We strongly believe in the Global Compact’s key message that the time for silos and isolated 

national migration policies is over. A holistic approach to migration requires more 
coordinated and harmonized strategies for targeted interventions. International cooperation 
is essential to this end. We will therefore work to strengthen inter-parliamentary cooperation 
in order to facilitate the harmonization of strategies, the exchange of good practices, the 
implementation of multilateral provisions, and to develop partnerships with other 
stakeholders, including civil society and international organizations, so that, together we can 
effectively implement the Global Compact.  

 
 
 

https://www.google.co.uk/url?sa=i&rct=j&q=&esrc=s&source=images&cd=&cad=rja&uact=8&ved=2ahUKEwiZquyzmufdAhWGyqQKHTEdCWkQjRx6BAgBEAU&url=https://en.wikipedia.org/wiki/House_of_Councillors_(Morocco)&psig=AOvVaw1GyINAqUPCBuM72PZffey-&ust=1538550628750096
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6. In doing so, we also believe that it is important that migration should not be considered 
primarily through a security lens. It is also a development, human rights issue that calls for a 
whole-of-government and whole-of-parliament approach. This requires the development or 
fine-tuning of institutional capacities and the development at the national level of proper 
migration policies that are in sync with social, economic and environmental realities. As 
parliamentarians, we need to demand that, where absent, such policies be designed and 
implemented and that citizens and migrants themselves be involved in their design. The IPU 
and the international community should help those parliaments which currently lack the 
capacities to oversee the implementation of those policies.  

 
7. In acknowledging the critical contribution that parliaments can and should make to the 

implementation of the Global Compact, we commit to demonstrating political leadership and 
redoubling our efforts to ensure that migration is governed properly and with respect for 
human dignity, in particular by:  

 

 Protecting migrants, particularly those in vulnerable situations, through the ratification 
and implementation of relevant international human rights treaties and ILO 
Conventions, and through the use of parliamentary tools to hold our governments to 
account for their action or inaction to uphold these rights;  

 Promoting evidence-based narratives and policies offering balanced views about 
migration that promote mutual understanding and respect between migrants and the 
host society, as a two-way responsibility, as well as migrants’ integration in society; 
such promotion requires that we insist that accurate and disaggregated data be 
collected and used; it also requires us to ensure that appropriate legislation is in place 
to punish xenophobia, racism, intolerance and other forms of discrimination and to call 
out instances of abuse whenever they occur;  

 Turning migration into a “choice”, not a “necessity” by tackling the drivers of forced 
migration, including extreme poverty, poor governance and climate change, and 
acting collectively to address efficiently the smuggling of migrants and trafficking of 
persons; similarly, this requires us to work towards to enhancing the pathways for 
regular migration and hence to enlarge the “choice” of migrants to seek a better future 
elsewhere;  

 
8. We commit ourselves to working within our parliaments to design and implement a 

“parliamentary plan of action on migration” by the end of 2019 that operationalizes the 
commitments contained in the aforesaid IPU resolution of October 2018, the Global 
Compact as well as State obligations under international human rights law and to report to 
the IPU on progress in 2021. We also commit to contributing to the International Migration 
Review Forum, to which the Global Compact refers, with a view to discussing and sharing 
progress on the implementation of all aspects of the Global Compact, and to integrating the 
objectives set out in the Global Compact in our efforts to fulfil the 2030 Sustainable 
Development Goals.  

 
 
 
 
 


